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كه با تعجب و حيرت علما روحانيون و دلسوزان 
همراه بود و كس��ي انتظار نداشت كه اين مسائل 
پيش بيايد. اولين كسي هم كه موضع گيري كرد 
و نامه تند نوش��ت حضرت آيت الله مصباح بود و 
حتي بنده و آقاي حجت الاس��ام آقا تهراني را به 
ديدار رئيس جمهور فرس��تاد )كه البته كسي از 
اين مس��ائل مطلع و باخبر نبود(. آنجا زنگ خطر 

به صدا در آمد.
پاسخ آقاي احمدي نژاد چه بود؟

بالاخره ايشان پاسخ خاصي نسبت به اين مسائل 
داشتند. در برخي س��خنراني ها و مصاحبه ها هم 
اينها را بيان مي كرد و روي همه آنها تكيه داشت. 
اين چيز مخفي نب��ود. البته تغيي��ري درافكار و 
گفتار ايشان ايجاد نمي شد هر چند كه مورد نقد و 

پرسش واقع مي شد.
ارتباط آق�اي احمدي ن�ژاد با حضرت 
آيت الله مصباح چگونه بود، آيا جلسات 

مستمري صورت مي گرفت؟
همه بيشتر سعي داشتند اين مسئله انحرافي حل 
بشود و تاش هاي بسياري صورت مي گرفت. شما 
برگرديد به آن زمان كه دولت مكتبي مشغول به 
كار ش��د. آن زمان دولت عملكرد مثبت و پويايي 
دارد و در اين بين مشكاتي هم پيش آمد. عقايي 
اين بود )هر چند نظر مقام معظم رهبري هم در آن 
زمان اين بود( كه موضوع، موضوع جزئي و فرعي 
است و اين قابل حل اس��ت و جزو مسائل اصلي و 
اساسي به حساب نمي آمد. واقعاً هم همين طور 

بود و بعداً به آرامي تبديل به موضوع اصلي شد.
ما ش��اهد بوديم كه موضوع فرعي مثل انحرافي 
به 11روز خانه نش��يني احمدي نژاد منجر شد و 
آن زمان بود كه ديگر نمي ش��د آن را يك مسئله 
فرعي به حساب آورد. بعد هم از سوي مقام معظم 
رهبري نظر اين بود كه موض��وع را تبيين كنيد 
و ما هم س��عي كرديم در اين راه ق��دم برداريم و 
در رأس اين آگاه س��ازي حضرت آيت الله مصباح 
همراه اساتيد مؤسس��ه به لحاظ فكري اين فرقه 
و عملكردش��ان را نقد كردند. اولين كسي هم كه 
تعبير فراماس��ونري جديد را به كار برد در مورد 
اين دسته حضرت آيت الله مصباح بود. در پي اين 
روش��نگري ها بودكه فرقه انحرافي در انتخابات 
سال گذش��ته نتوانس��ت مهره هاي خود را وارد 
مجلس نهم كند به رغم آنكه هزينه ها و تشكيات 

گسترده اي را متقبل شده بود.
اتفاق افتاد كه حضرت آيت الله مصباح 
در هم�ان دول�ت نهم، ش�اگردانش را 
موظف يا مكلف به مقابل�ه با اين افكار 

منحرف در دولت كند؟
مقابله با گروه انحرافي تمام با نقطه نظرات مقام 
معظم رهبري انجام مي شد، دقيقاً نوع موضع گيري 
حضرت آيت الله مصباح و شاگردان  ايشان تمام با 
توجه به نقطه نظرات مق��ام معظم رهبري انجام 

مي شد.
مقام معظم رهب��ري به اقتض��اي روز و وضعيت 
پيش آمده موضع گيري مي كردند و ما هم مطابق 
فرمايشات ايش��ان وارد عمل مي شديم. در عين 
حالي كه ما مس��ائل را روش��ن مي كرديم و بيان 
مي كرديم، اما شدت و ضعف مسائل در زمان هاي 
مختلف متفاوت بود. آخرين اق��دام به جا و قابل 
تحس��ين آيت الله مصباح هم در جهت تأسيس 
جبهه پايداري هم با اهداف س��ازنده اي ش��كل 
گرفت. قبل از تأسيس اين جبهه بنده بارها شاهد 
بودم كه بسياري از دوستان پيشنهاداتي داشتند 
و مطرح مي كردند كه ما در قبال انتخابات مجلس 
نهم چه موضعي داشته باشيم. به دنبال اين چنين 
پيشنهاداتي آيت الله مصباح در جلسه حضور پيدا 
كردند و خود پيشنهاد تشكيل جبهه پايداري را 
دادند و فرمودند مطابق قرآن كريم بايد دوستان 
بر ارزش ها و فرامين ديني پايداري و اس��تقامت 

كنند. ايشان حتي در آن جلس��ه اشاره فرمودند 
كه جواناني ك��ه در دو انتخابات س��ال 84 و 88 
حضور فعالي داشته اند محتمل است كه به واسطه 
فعاليت هاي انحرافي  در دولت در سرخوردگي يا 
سرگشتگي به سر ببرند و به همين دليل بايد اين 
جوانان مذهبي و انقاب را جذب كرد. اين اقدام 
يكي از اقدامات مه��م و بنيادين حضرت آيت الله 
مصباح است كه به ناكام گذاشتن گروه انحرافي 

هم منجر شد.
پس مهم تر ين دغدغه آيت الله مصباح 
در برهه كنوني مب�ارزه عليه انحراف، 
روشنگري فعاليت ها و تحركات آنها و 

جذب جوانان انقلابي و مذهبي است؟
همين طور است. اما لازم به ذكر است كه دغدغه 
ايشان از همان ابتداي انقاب دغدغه هاي فرهنگي 
و فكري بوده است. بنده خاطرم است كه حضرت 
آي��ت  الله مصباح در مقدمه سلس��له س��نگرهاي 
ايدئولوژيك )در س��ا ل58 كه عليه كمونيست ها 
بود ك��ه در آن زمان فعال ش��ده بودن��د(، عنوان 
مي كرد كه اگ��ر ما بخواهيم انقابمان در مس��ير 
خودش ادامه پيدا كند و منحرف نشود، )انقابي 
كه ماهيتش ماهيت اس��ام ن��اب محمدي)ص(  
اس��ت( بايد فعاليت دوجانبه را آغ��از كنيم. يكي 
در رد افكار انحرافي و الحادي مطابق ارزش هاي 
اس��امي و ديني و ديگري تبيين مسائل فكري 
و تئوري��ك اس��امي و جامعه اس��امي، كه بايد 
اساس��ي ب��ر روي آن كار كنيم. ايش��ان تضمين 
انق��اب و اس��تمرار گفتم��ان آن را از اين طريق 
ميسر مي كنند. از سال 58 اين كادرسازي و تربيت 
نيرو شروع شد و به مؤسسه آموزشي و پژوهشي 
امام خميني)ره( رسيد )كه با حمايت مقام معظم 
رهبري تأسيس شد و جزء اولين گروه هايي است 
كه بحث علوم انس��اني را در حوزه ش��روع كرد(. 
اين مؤسسه امروز صدها پژوهشگر محقق، فعال 
فرهنگ��ي و دين��ي در زمينه هاي مختل��ف را در 
شهرهاي مختلف مشغول به كار دارد. تا وقتي كه 
افكار ما در كتاب ها و در سينه ها حبس شده است 
تأثير آنچناني در بين جوانان نمي گذارد. اين هدفي 
است كه حضرت آيت الله مصباح از اول داشته اند 
و الان هم به همين ش��كل است. دغدغه هايي كه 
همواره ايشان داشته اند اين بوده است كه هميشه 
كارگزاران و مديران نظ��ام از لحاظ فكري تغذيه 
بشوند تا اينكه ما بتوانيم نتيجه مطلوب را بگيريم. 
بنده بارها ش��اهد بوده ام زماني ك��ه رهبر معظم 
انقاب به قم تشريف مي آورند يكي از بزرگان كه 
هميش��ه ماقات مي كنند و به ديدارش مي روند 
حضرت  آي��ت الله مصباح اس��ت. دغدغه حضرت 
آيت الله مصباح همان دغدغه هاي فكري و فرهنگي 

مقام معظم رهبري است.
يادم هس��ت در اوايل دولت آق��اي احمدي نژاد، 
معاون اول شان به حضرت آيت الله مصباح پيشنهاد 
داده بود كه كمك مالي به مؤسسه صورت بگيرد. 
حضرت آيت الله مصباح هم پاس��خ داده بودند ما 
هيچ كمكي نمي خواهيم مگر آنكه ش��ما به امر 

اسام عمل كنيد. خاطرم است بارها پيشنهادات 
مختلف به عنوان كمك مالي به مؤسسه مي شد 
ايش��ان به هيچ عنوان زير بار نمي رفتند. آيت الله 
مصباح بارها و در جاه��اي مختلف فرموده اند كه 
بعد از حضرت امام)ره( شخصيتي ممتازتر از مقام 
معظم رهبري در جامعيت، درايت و هوشمندي 
نديده ام و بايد به اين لحاظ بارها خداوند را شكر 
كنيم. بارها تأكيد فرموده اند كه همه ما به نوعي 
وظيفه داري��م حضرت  آقا را در اين راه س��خت و 
پرپيچ و خم انق��اب كمك و ي��اري كنيم. اينها 

دغدغه هاي بوده كه ايشان داشته و دارد.
ش�اگردهاي آيت الله مصباح براساس 
فكر و تلقي خود در صحن�ه انتخابات 
حضور فعال داش�ته يا خير، به واسطه 
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دكتر سقاي بي ريا در س�ال 1354 وارد حوزه علميه قم شد. وي از 
شاگردان ممتاز آيت الله مصباح يزدي است كه در سال 1370 براي 
تحصيل به دانش�گاه مك گيل كانادا اعزام شد و سپس مسئوليت 
مركز اسلامي در هوستون امريكا را عهده دار شد. وي در سال 1384 
به ايران بازگشت و پس از چند ماه به درخواست دكتر احمدي نژاد 
و تكليف آي�ت الله مصباح يزدي، مش�اور رئيس جمه�ور در امور 
روحانيت شد و تا اواخر س�ال 1389 در اين سمت باقي ماند. زاويه 
گرفتن جريان نفوذي در دولت دهم از مباني انقلاب و اسلام موجب 
شد تا در زمستان 1389 حجت الاس�لام والمسلمين دكتر سقاي 
بي ريا از س�مت مش�اورت رئيس جمهور در امور روحانيت استعفا 
دهد و مسئوليت دفتر جامعه مدرسين حوزه علميه قم را بپذيرد.

شما در كشورهاي امريكا و كانادا مشغول به تحصيل بوديد، 
چه شد كه به ايران برگشتيد و  اين موضوع مربوط به چه 

سالي است؟
رفتن بنده به كانادا و بعد امريكا براساس برنامه اي بود كه برگشتن از اين 
كشورها به خاك مقدس كش��ورمان هم جزئي از آن بود. بنده از طرف 
حوزه و مؤسسه آموزشي و پژوهشي امام خميني)ره( در اين دو كشور 
بورس��يه بودم. البته در آن مدت مأموريتي هم داشتم و آن سرپرستي 
يكي از مراكز اسامي كشور امريكا بود و همين كه دوره دكترا به پايان 
رسيد طبق تعهدي كه به مؤسسه حضرت امام خميني)ره( داشتيم به 

كشور برگشتيم.
گويا شما به عنوان نماينده تام الاختيار مقام معظم رهبري 
در امريكا بوديد، در مورد اين انتصاب و وظايف خود در اين 

رابطه توضيح بفرماييد.
بنده سرپرست مركز تبليغاتي اسامي هوستون در ايالت تگزاس امريكا 
بودم از طرف دفت��ر بين  المللي مقام معظم رهبري ه��م قبول وظيفه 
كرديم. چون ما وكالت داش��تيم ب��راي »امور مردم��ي« و انتقال وجه 
عماً ممكن نبود، طبق توافقات صورت گرفته بنده موظف شدم تمام 
وجوهاتي كه شيعيان آن كشور براي دفتر مقام معظم ارسال مي كنند 
را دريافت كنم و هم آنجا مصرف كنيم. البته رسيدگي به مراكز مهم و 

دانشجويان در اولويت بود.
از چه سالي و به چه شكلي زمينه فعاليت شما با دولت آقاي 

احمدي نژاد فراهم شد؟
بنده سال 1383 به ايران برگشتم و در همان سال و بعد از آن در سال 
84 ك��ه فعاليت هاي انتخابات��ي رونق گرفته ب��ود، در حمايت از دكتر 
احمدي نژاد كارهاي��ي را صورت داديم. بعد از اين ه��م زماني كه آقاي 
احمدي نژاد پيروز انتخابات شد حكم بنده به عنوان مشاور رئيس دولت 

در امور روحانيت زده شد.
درب�اره ن�وع فعاليت ه�اي انتخاباتي خود درس�ال84 و 
چگونگي انتخابتان به عنوان مشاور رئيس جمهور توضيح 

دهيد.
ما در انتخابات 84 فعال بوديم. تش��خيص ما اين بود كه در ميان تمام 
كانديداهايي  كه حضور داشتند بهترين ش��خصي كه روي طرح پنج 
ماده اي رهبري انق��اب كار مي كند آقاي احمدي نژاد اس��ت و اين در 
ميان حزب اللهي ها و متدينين سراسر كشور مشهور بود. تمام دغدغه 
آن زمان ما اين بود كه ش��خصي را پيدا كنيم كه با تمام شاخصه هاي 
مقام معظم رهبري همخواني داش��ته باش��د و مصداق آن را در آقاي 
احمدي نژاد پي��دا كرديم و در اي��ن زمينه تاش هاي ف��راوان صورت 
گرفت. بعد از آنكه رئيس جمهور حكم تنفيذش را از مقام معظم رهبري 
مي گيرد مشورت مي كند با برخي از افراد و از جمله بزرگان حوزه، ايشان 
را به حضرت آيت الله مصباح س��وق مي دهند و ايشان بنده را به عنوان 
مشاور امور روحانيت پيشنهاد مي دهند و رئيس جمهور هم مي پذيرند 

و حكم مي  دهند.
گزين�ه ديگري هم به جز ش�ما براي مقام  مش�اور مطرح 

بود؟
بله قبل از بنده جناب حجت الاس��ام والمس��لمين مصلحي به آقاي 
احمدي نژاد پيشنهاد مي ش��ود كه البته به خاطر دو شغله بودنشان و 

مباحثي از اين قبيل مورد قبول واقع نمي شوند.
لازم است عرض كنم دوستان ما در فرآيند تبليغات رياست جمهوري 
س��ال 84 به صورت خود جوش گروهي را تشكيل دادند كه بيشتر آن 
را شاگردان آيت الله مصباح و نوعاً از اس��اتيد مؤسسه امام خميني)ره( 
تشكيل مي داد و اين دوستان بين خود پول هايي را جمع آوري مي كردند 
براي هزينه هاي رفت و آمد به شهرستان ها و استان هاي مختلف. هدف 
از سفر به شهرهاي مختلف اين بود كه ضمن تبيين راه و انديشه حضرت 
امام خميني و رهبر معظم انقاب از كانديدات��وري آقاي احمدي نژاد 
حمايت شود. كساني هم كه به عنوان دوستان ما در شهرستان ها بودند و 
رابطه ما به حساب مي آمدند برنامه ها و سخنراني هاي ما را از طريق دفتر 

پژوهش هاي فرهنگي تنظيم مي كردند.
در مورد نوع فعاليت هاي خود در زمان قبول تصدي پست 

مشاورت بفرماييد؟
ما به لحاظ سمت و جايگاهي كه داشتيم تمركزمان روي فعاليت هاي 
مربوط به روحانيت بود. نوعاً در سفرهاي استاني كه رئيس جمهور با علما 
و روحانيون )مثاً نمايندگان ولي فقيه در استان و ائمه جماعت( جلسه 
داشت ما همراه رئيس جمهور بوديم و مشكات و سختي ها و نظرات و 
پيشنهادات آنها را در حوزه هاي مختلف مي شنيديم. شركت در شوراي 

اداري استاني يا شهرستان هم در همين راستا صورت مي گرفت.
يكي از مطالب�ات رهب�ري از دولت نهم و دهم كه ش�كل 
انتقادي به خود گرفته بود، ش�كل تعام�ل و ارتباط دولت 
با ح�وزه و روحانيون بود، چ�را اين ارتباط ب�ه مرور زمان 
كمرنگ تر شد و خواس�ته هاي مقام معظم رهبري دراين 

راستا محقق نشد؟
پديد آمدن مس��ئله انحراف و انحرافيون در دولت ريشه اين اختافات 

و جدايي بود.
سليقه هايي كه در اين رابطه از سوي منس��وبين به فرقه انحرافي ابراز 
و اعان مي ش��د كه اس��تارت آن از موضوع پرحاش��يه »حضور زنان 
در ورزشگاه« آغاز ش��د باعث ش��د اندك اندك روابط دولت با حوزه و 
روحانيون تيره شود. اظهار و رسانه اي كردن مسائل حساسيت برانگيز 
از س��وي اين فرقه با انتقادات و واكنش علما روبه رو شد و از همان ابتدا 
حضرت آيت الله مصباح نسبت به اين گونه مسائل مواضع خوب و روشني 

را اتخاذ مي كردند.
عدم توجه لازم به مسئله عفاف و حجاب و اقدام نكردن به هنگام دولت 
در زمينه هاي مختلف ارزش��ي و ديني باعث ش��د كه اين زاويه هر روز 

بازتر بشود.
ما واقعاً به دنب��ال آن بوديم ارتب��اط بين دولت و روحاني��ون را برقرار 
كنيم ولي كار بسيار مشكلي بود تحت تأثير قرار گرفتن نسبت به فرقه 
انحرافي مانع مي شد كه ارتباط التيام پيدا بكند يا منجر به پديد آمدن 
رابطه مناسب و خوبي بين دولت و حوزه ش��ود. البته نبايد تاش هاي 
بيروني گروه و عده اي را در بيرون از دولت ناديده گرفت. بيروني ها هم 
سعي داشتند روابط را تيره نگه داشته و از آن بهره برداري كنند و هر چه 
مي گذشت اين رابطه مثبت و سازنده نمي شد. هرچند كه جلسات خوبي 
هم برخي مواقع شكل مي گرفت اما مستدام نبود. عملكرد و مواضع فرقه 
انحرافي دولت و تشويق و تشويش بيروني ها به مثابه يك قيچي عمل 
مي كرد كه رابطه دولت و حوزه را قطع مي كردند. به هر حال اين رابطه 
رابطه خوب و سازنده اي نبود و هر چقدر ما تاش كرديم، مطلوب نشد.

پس ش�ما قائل به اين هس�تيد كه فعاليت ه�اي انحرافي 
از اوايل دولت نهم ش�كل گرفته و با گذش�ت زمان شكل 

كامل تري به خود مي گرفت؟
اولين جرقه اين تفكرات با موضوع ورود زنان به ورزشگاه ها شروع شد 
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به مناسبات سياسي در گفت وگوي »جوان« با حجت الاسلام سقاي بي ريا

تكليفي كه آي�ت الله مصباح بردوش آنها گذاش�ته اند در 
انتخابات مجلس نهم حضور پيدا كردند؟

يكي از ويژگي هايي كه ما از ايشان س��راغ داريم تكليف  مداري عجيب 
ايشان است. ايشان هر جا كه احس��اس مي كردند بايد ورود پيدا كنند 
لحظه اي درن��گ نمي كرده اند و هميش��ه به ما هم همي��ن نصيحت و 
س��فارش را مي كردند. هميش��ه به ما مي گفتند به دنبال تكليف الهي 
باش��يد و نه چيز ديگري، هر جا تكليف حكم مي كند شما حضور پيدا 
كنيد. تشخيص وظيفه و عمل به آن جمله اي بوده است كه ما هميشه از 
سوي ايشان مي شنيده ايم، در مسئله جبهه پايداري و انتخابات مجلس 
نهم و قبل از آن هم به همين ش��كل بوده اس��ت. بارها فرموده اند فقط 
وظيفه ما درس خواندن، نوشتن مقاله و كتاب نيست، بلكه ما هميشه 
بايد نگاه بكنيم و ببينيم وظيفه ما در قبال تحولات سياسي و اجتماعي 
جامعه چيست و نسبت به اينگونه مسائل هم حضوري فعال و آگاهانه 

داشته باشيم.
ش�ما به كادرس�ازي مؤسس�ه حضرت ام�ام )ره( و ورود 
هدفمند ش�اگردان آيت الله مصباح به عرص�ه انتخابات 
داشتيد، بفرماييد از اين به بعد انتظار اين را داشته باشيم 
كه ش�اگردان منسوب به ايش�ان در مناس�بات مختلف 
سياس�ي و از جمله انتخابات مختلف حضور فعال داشته 

باشد؟
حضرت آيت الله مصب��اح با اينكه فعاليت هاي سياس��ي و مذهبي خود 
را از س��ال 42 آغاز نموده اما هيچ گاه عاقه نداشته اند كه در يك قالب 
حزب و دسته و گروه سياسي به مسائل سياسي و اجتماعي جامعه ورود 
پيدا كنند هر چند كه ايش��ان جزء فعال جامعه مدرسين حوزه علميه 
قم بوده اند و در زمان هاي مختلف به عنوان شاگرد حضرت امام )ره( به 

دست ساواك دستگير شده اند.
منتها تأس��يس يك گروه و يك تش��كل ب��راي اولين بار اس��ت كه از 
سوي ايش��ان صورت مي گيرد ولي بنده مي خواهم اطمينان بدهم كه 
اين مسئله، مسئله جديدي نيست. تشبيه اين كار مثل بذري است كه 

كاشته مي شود و شاخه و برگ مي دهد و بعد ميوه مي آورد.
جبهه پايداري هم يكي از ميوه هايي است كه سال هاي سال كاشته شده 
و در صحنه هم بوده اس��ت و اما بروز و ظهور آن در سال گذشته اتفاق 
افتاد. البته تأثيرگذاري شاگردان حضرت آيت الله مصباح در دانشگاه ها 
بر كس��ي پوش��يده نيس��ت، حضور پررنگ اعضاي موسسه پژوهشي 
آموزشي حضرت امام را در سطح كش��ور و از جمله در مراكز فرهنگي 
و تبليغي مي  بينيم. سال هاس��ت كه افراد بس��ياري از دل اين مؤسسه 
بيرون مي آيند و به جامعه و مردم خدمت مي كنند و در مسائل سياسي 
اجتماعي و فرهنگي به كش��ور خدمت كرده اند اما اكنون برخي از اين 
افراد به عنوان تشكل سياس��ي حضور دارند اما همان اهداف مؤسسه 
و حضرت آيت الله مصب��اح را دنبال مي كنند. نظر ما اين اس��ت كه اگر 
مي خواهيم نظام حفظ بشود و هويت اسامي خود را حفظ كنيم بايد 
كارهاي فكري فرهنگي را به صورت منظم، حساب شده و برنامه ريزي 
ش��ده انجام بدهيم. اين كار جايگاه رفيعي را مي طلبد كه به عقيده ما 

جايگاه اصلي آن مجلس است.
 ش�ما رئيس جامعه مدرس�ين حوزه علميه ق�م بوده ايد. 
 در حالي ك�ه جامعه از جبهه متح�د اصولگرايان حمايت 
كرد. ش�ما با ليس�ت جبهه پايداري در انتخابات شركت 

كرديد چرا؟
بنده جزو گروه مؤس��س و از اعضاي اصلي جبهه پايداري بودم و اين را 

جداي از جامعه مدرسين حوزه علميه تفسير مي كرديم.
برنامه هاي جبهه پاي�داري پس از حض�ور اعضاي آن در 
مجلس نهم چيست با توجه به اينكه تعداد قابل توجهي از 
اين جبهه حضورشان در مجلس آينده قطعي شده است؟

برنامه هايي كه نظام براي خودش ترسيم كرده است در صدر برنامه هاي 
آينده جبهه پايداري است. مثاً سند چشم انداز 20 ساله يا سياست هاي 
اباغ شده مقام معظم رهبري و نقشه پنج مرحله اي كه معظم له مطرح 
فرموده اند مبناي كار ماست. بسياري ازدغدغه هايي كه حضرت امام و 
مقام معظم رهبري داش��ته اند معمولاً در كش و قوس ها و جدال هاي 

سياسي گم شده اند.
در فضاي كنوني به دليل آنكه بسياري از مسائل در جدال هاي بي مورد 
گم شده است، ما مي  خواهيم با درايت و ورود به هنگام و پرهيز از اينگونه 

رويه ها به دغدغه هاي مقام معظم رهبري بپردازيم.
ما مي خواهيم يك مجلس س��الم و كارآمد داشته باشيم، يك مجلس 
انقابي و خدمتگزار داشته باش��يم. ما مي خواهيم نظامات ناب اسام 
به شكل قوانين در كشور جاري بشود كه سعادت بخشي نصيب مردم 

و ملت ما بشود.
اينها آرمان هايي است كه ما )جبهه پايداري( داريم.

برخي رسانه ها سعي دارند اينگونه وانمود كنند كه جبهه 
پايداري ب�ا نمايندگان جريان انحراف�ي در درون مجلس 
نهم ائتلافي را صورت خواهند داد، نظر ش�ما در اين باره 

چيست؟
اين بسيار روشن است و دلسوزان اين را مي دانند كه اولين شخصي كه 
با اين جريان انحرافي در افتاد و انحراف را منزوي كرد و عليه اين دسته 
و فعاليت هاي آنها روش��نگري كرد حضرت آيت الله مصباح و شاگردان 
ايش��ان بودند. همين افراد بودند كه آمدند و جبهه پايداري را تشكيل 
دادند. چطور ممكن است جبهه پايداري با كس��اني كه خود عليه آنها 
ماه ها مقابله ك��رد، ائتاف كند. اين حرف مضحك و بي مبنايي اس��ت 
كه برخي سايتهاو افراد س��عي دارند براي تخريب و هجمه عليه جبهه 

پايداري مطرح كنند.
در چن�د دوره اخي�ر انتخاب�ات مجلس مي بيني�م تعداد 
روحانيون به مجلس راه يافته رو به كاهش بوده است دليل 

اين امر را چه مي دانيد؟
مقام معظم رهبري در سفر به قم تعبير جالبي به كار بردند و فرمودند، 

 آخوند حكومتي و حكومت آخوندي.
  مطابق اين فرمايش��ات تلقي ما اين نيست كه هر كس آخوند بود بايد 
حاكم باشد، نه. اما آخوندي كه سطح آگاهي او از اسام، قوانين و نظامات 
اسامي و شرايط سياس��ي و اجتماعي جامعه مطلوب و مناسب باشد 
بايد در حكومت حضور داشته باشد. حضور روحانيت كار آمد و آگاه در 

مجلس و ديگر نهادها حتماً واجب است.
ما قوانيني را كه تصويب مي كنيم بايد منطبق بر اسام باشد، برخاسته 
از اسام باشد. بسياري از مسائل در كش و قوس هاي بي مورد مجلس در 
فضاي كنوني گم شده است، ما مي  خواهيم با درايت و ورود به هنگام و 

پرهيز از اينگونه رويه ها به دغدغه هاي مقام معظم رهبري بپردازيم.
اس�تقبال جامعه از جبهه پاي�داري دردور اول انتخابات 
چطور بود واحتم�ال مي دهيد چند نفر از ليس�ت جبهه 

پايداري در دور دوم انتخابات رأي بياورند؟
دور اول شاهدبوديم كه تبليغات جبهه پايداري بسيار ساده و كم حجم 
بود و تمام اقام تبليغاتي مايك بروشور س��اده بود. حتي اين تعداد به 
دست همه  افراد هم نمي رسيد وبس��ياري مجبور بودند از يك بروشور 
چند كپي بگيرند. ما بيشتر از آنچه توقع داشتيم، مردم به ليست جبهه 
پايداري اقبال كردند. در مقايسه با ديگر گروه ها كه تبليغات گسترده و 
كار تشكياتي بسياري انجام دادند ما بسيار موفق بوديم و در دور دوم 
هم تعداد نمايندگان منس��وب به جبهه پايداري از همه بيشتر است و 
اين خود دليل واضحي است كه نشان مي دهد استقبال مردم به جبهه 
پايداري خوب و ارزنده بوده اس��ت. اين باعث حيرت بسيار شد و البته 
گذش��ته از اين موضوع همه جا عرض كرده  ام كه مردم از نظر فرهنگ 
انتخاباتي بسيار رشد داشته  اند. مردم ما تكليف مدار هستند و در زماني 
كه ببينند نظام و حكومت اسامي به وجود آنها نيازمند است در صحنه 

حضور غيرتمندانه اي دارند.

مقابله با گروه انحرافي تمام 
با نقطه نظ�رات مقام معظم 
رهب�ري انج�ام مي ش�د، 
دقيق�اً ن�وع موضع گي�ري 
حض�رت آي�ت الله مصباح 
و ش�اگردان ايش�ان تمام با 
توجه به نقط�ه نظرات مقام 
معظم رهبري انجام مي شد.

مق�ام معظ�م رهب�ري ب�ه 
اقتضاي روز و وضعيت پيش 
آمده موضع گيري مي كردند 
و ما هم مطابق فرمايش�ات 
ايشان وارد عمل مي شديم. 
در عين حالي كه ما مس�ائل 
را روش�ن مي كرديم و بيان 
مي كرديم، اما شدت و ضعف 
مسائل در زمان هاي مختلف 
متفاوت بود. آخرين اقدام به 
جا و قابل تحس�ين آيت الله 
مصباح هم در جهت تأسيس 
جبهه پايداري هم با اهداف 
س�ازنده اي ش�كل گرف�ت

م�ا واقع�اً ب�ه دنب�ال آن 
بوديم ارتباط بين دولت و 
روحاني�ون را برقرار كنيم 
ولي كار بس�يار مش�كلي 
ب�ود تح�ت تأثي�ر ق�رار 
گرفت�ن نس�بت ب�ه فرقه 
انحرافي مانع مي ش�د كه 
ارتباط التيام پيدا بكند يا 
منجر به پديد آمدن رابطه 
مناسب و خوبي بين دولت 
و حوزه ش�ود. البته نبايد 
تلاش ه�اي بيروني گروه و 
عده اي را در بيرون از دولت 
ناديده گرف�ت. بيروني ها 
هم س�عي داش�تند روابط 
را تيره نگه داش�ته و از آن 
بهره ب�رداري كنن�د و هر 
چه مي گذش�ت اين رابطه 
مثبت و س�ازنده نمي شد. 
هرچند كه جلسات خوبي 
هم برخ�ي مواقع ش�كل 
مي گرفت اما مستدام نبود
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